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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice
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VÝSLEDKY 
PARTICIPATIVNÍHO 

ROZPOČTU

MUZEUM REKORDŮ 
A KURIOZIT 
PELHŘIMOV

Jaký dopad měla koronavirová pandemie na PREMIUM  
PELLETS s.r.o.?
Jako asi všechny občany ČR, tak i nás v PREMIUM PELLETS s.r.o. 
celosvětová pandemie zasáhla, a to jak na osobní, tak i na profesio-
nální úrovni.

Jaký vliv má pandemie na poslední fázi modernizace?
Snažili jsme se pokračovat podle plánu, ale bylo také nutné reflekto-
vat nastalé změny. Omezení pohybu osob a další jiná opatření  
nebyla sice moc příjemná, ale chápeme, že byla nutná pro dobro  
nás všech. Jsou ale také jedním z důvodů, proč se poslední fáze naší 
modernizace posunula. Dalším důvodem je také fakt, že i naši doda-
vatelé a subdodavatelé byli omezeni různými opatřeními a mnozí 
byli i nuceni práci na nějakou dobu přerušit. Pro nás to například 
znamenalo zpoždění dodávky potrubního systému, dále elektrofiltr 
do kotle je z Německa včetně montážního týmu, který se kvůli uza-
vřeným hranicím do ČR nedostal a naši subdodavatelé pro dopravní 
cesty měli uzavřený provoz.

Co jiného bylo kvůli pandemii potřeba zajistit?
Samozřejmě jsme ihned komunikovali s příslušnými úřady, se kte-
rými vše i nadále konzultujeme. Museli jsme například obstarat pro-
dloužení povolení pro užívání staré linky včetně bubnové sušičky.

Jaký je aktuální stav modernizace?
Sušička STELA je zkompletována a připravena na testovací provoz. 
Kotel, včetně elektrofiltru, je u nás, nyní už je jen potřeba dodě-
lat vodovodní a elektro propojení. Dopravní cesty jsou připraveny. 
Konstrukce haly je na místě a smontovaná, teď je potřeba dodělat jen 
opláštění a elektroinstalaci.

Kdy proběhne zkušební provoz?
Pokud bude vše probíhat podle plánu, se zkušebním provozem počí-
táme od 17. 6.–17. 7. 2020. Následně pak proběhne měření emisí  
a hluku.

Kdy proběhne demontáž staré linky?
V současné chvíli je již jedna linka demontována (bubnová sušička 
včetně kotle), a tak výroba je nyní na 50% výkonu. Druhou linku 
začneme demontovat v druhé polovině července.

12. 6. 2020

Michal Klouda
provozní manažer - PREMIUM PELLETS  s.r.o.
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Datum konání: 28. 5. 2020
Předsedající: Ing. Pavel Kopecký
Doba zasedání: 18.00–20.05 hod.

Přítomni:  14 členů ZM
Omluveni:   M. Málek
 
Neomluveni: 0

064/2020 Určení ověřovatelů a zapisovatelky
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Miroslava Dibelku a Ing. Milana Melechovského a zapisovatelkou 
Ing. Ivetu Nepovím Zadinovou.

065/2020 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:

 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) 
  a zapisovatelky
 2) Schválení programu
 3) Zprávy z jednání rady
 4) Územní plán - informace
 5) Směna pozemků 275/6, 2226/11 a 2226/12 za pozemek 
  na pivovaru
 6) Svozová firma – zrušení výběrového řízení
 7) Svoz papíru a plastů z rodinných nádob - nabídka
 8) Výběrové řízení – oprava hasičské klubovny Stupárovice
 9) Výběrové řízení – technický dozor komunikace Žižkova
 10) Smlouva o umístění zařízení - převaděče varovného systému
 11) Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 5 a 6
 12) Investiční akce a dotace - informace
 13) Diskuse

066/2020 Zprávy z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu  
z jednání rady města z 27. 4., a 12. 5. 2020 bez připomínek.

067/2020 Územní plán - informace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí informaci  
o stavu přípravy nového územního plánu.

068/2020 Směna pozemků 275/6, 2226/11 a 2226/12 za pozemek 
na pivovaru
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje směnu pozemků 
parc. č. 275/6 o výměře 485 m2, parc. č. 2226/11 o výměře 20 m2, 
parc. č. 2226/12 o výměře 53 m2 v k.ú. Golčův Jeníkov (majitel  
Blanka Špatenková, V Zahradách 714, 582 82 Golčův Jeníkov)  
za pozemek města parc. č. 331/102 o výměře 892 m2, k.ú. Golčův 
Jeníkov (pozemek nově vytvořený z pozemku parc. č. 331/12 dle  
GP 1382-2/2018) a to m2 za m2 s doplatkem za zbývající výměru  
334 m2 ve výši obvyklé ceny určené porovnáním prodejních cen  
pozemků ve stejné lokalitě v roce 2017, která činí 578,40 Kč/m2,  
tj. celkem 193.186 Kč.

069/2020 Svozová firma - zrušení výběrového řízení
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov ruší veřejnou zakázku „Svoz  
a nakládání s odpadem města Golčův Jeníkov“ z důvodu abnormál-
ně vysoké nabídkové ceny. Výběrové řízení bude vypsáno znovu. 
Stále platí původní smlouva o svozu odpadů.

070/2020 Svoz papíru a plastů z rodinných nádob - nabídka
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nabídku firmy  
SOP a.s., Pardubická 1630, 535 01 Přelouč, IČ: 60913843 na službu 
„Využití a přeprava vytříděných složek z odděleného sběru – plastů 
a papíru“ za cenu 392.730,- Kč bez DPH za rok.

071/2020 Výběrové řízení 
    - oprava hasičské klubovny Stupárovice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu Radek Ráliš Stavitelství, Kluky 129, 285 45 Kutná 
Hora, IČ: 72959401 na akci „Oprava hasičské klubovny Stupárovi-
ce“ za nabídkovou cenu 255.620 Kč včetně DPH.

072/2020 Výběrové řízení 
    - Technický dozor komunikace Žižkova
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu Václav Janoušek, Za Klášterem 3173, 580 01  
Havlíčkův Brod, IČ: 49983873 na akci „Technický dozor komunika-
ce Žižkova“ za nabídkovou cenu 55.000 Kč včetně DPH.

073/2020 Smlouva o umístění zařízení 
    - převaděče varovného systému
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje smlouvu o umístění 
zařízení (bezúplatná) č. SUZB/5004/2020 se společností ČEZ  
Distribuce, a.s., Teplická 874/8, 405 02 Děčín, IČ: 24729035 – převa-
děče varovného systému na venkovním vedení nízkého napětí  
ve městě Golčův Jeníkov a v místních částech Stupárovice, Siráko-
vice, Vrtěšice, Nasavrky, Kobylí Hlava, Římovice a Dolík.

074/2020 Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 5 a 6
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje plnění rozpočtu 
k 30. 4. 2020 a rozpočtové změny č. 5 a 6.

075/2020 Investiční akce a dotace - informace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí informaci  
o připravenosti investičních akcí města a o vývoji dotací v  roce 
2020.

Ing. Pavel Kopecký Ing. Iveta Zadinová Jiří Brož, DiS
 starosta místostarostka místostarosta

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného dne 28. května 2020 od 18.00 hodin
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Uplynula polovina roku 2020, a tak vám předkládám stav příprav 
investičních akcí a žádostí o dotace:

Oprava chodníku a mostku v Ráji u APIA:
Oprava byla dokončena na konci dubna 2020 bez závad, problémů  
a víceprací. Celkové náklady stavby byly 1.445.591 Kč. Momentálně 
zvažujeme ještě technické zabezpečení (sloupky s řetězem) na kraji 
chodníku, aby náhodou někdo nespadl dolů ze stráně.

Sportovní hala – školní tělocvična:
 Tato velká akce, na kterou máme vybraného dodavatele stavby  
- firmu Chládek a Tintěra Havlíčkův Brod za cenu cca 54.850.000 Kč 
bez DPH, čekala na schválení nějaké dotace na výstavbu. Požádali 
jsme MŠMT a MF. Žádost na MŠMT nebyla úspěšná. Žádost  
na MF byla v polovině června schválena. Město tím získalo dotaci na 
výstavbu školní tělocvičny ve výši 20.000.000 Kč. 

V tuto chvíli probíhají jednání se zhotovitelem o dodatku ke smlou-
vě, který smluvně zajistí všechny změny, které požadovalo město,  
a změny, které vyvstaly při výběrovém řízení. Současně dodatek 
bude aktualizovat termín dokončení. Celková cena stavby by měla 
být skoro 72.000.000 Kč. Výstavba bude zahájena v srpnu 2020, aby 
mohl bez problému proběhnout příměstský tábor. V letošním roce 
bude prostavěna ona dotace ve výši 20 mil. Kč. Tyto všechny změny 
a doplňky bude schvalovat zastupitelstvo na svém zasedání koncem 
června 2020.

Tady jsem optimista a věřím, že i v roce 2021 se nám podaří získat 
dotaci na dokončení školní tělocvičny z  MF. Na cca 30 mil. Kč  
by si město mohlo vyřídit půjčku či hypotéku, a tak bude mít skoro 
všechny potřebné finanční prostředky na výstavbu zajištěny a sou-
časně se neohrozí další důležité projekty.

Kanalizace místních částí:
 Kanalizace místních částí je součást velkého projektu „Odkanalizo-
vání všech místních částí“. V tuto chvíli bylo konečně MÚ v Havlíč-
kově Brodě vydáno stavební povolení, které nabude právní moci 
koncem července. Současně se zpracovává projektová dokumentace 
pro provedení stavby. Město bude na tuto stavbu, která má rozpočet 
cca 100 mil. Kč, žádat o dotaci na Ministerstvu zemědělství  
(cca 55%). Dále budeme žádat o dotaci na Kraji Vysočina a také  
o příspěvek z  RF společnosti VAK Havlíčkův Brod. Cílem celého 
snažení je získat maximum možné podpory, aby finanční podíl měs-
ta byl co nejmenší a celá akce se mohla zrealizovat během následují-
cích 3 let a současně tato finančně náročná stavba neohrozila další 
projekty města.
 
I u této akce jsem optimista a věřím, že dotace se všech zdrojů získá-
me a že stavba bude v roce 2021 zahájena. Pokud se podaří vyřešit 
financování školní tělocvičny, jak navrhuji v předchozím odstavci, 
bude mít město na spolufinancování odkanalizování místních částí 
dostatek finančních prostředků z přebytku z minulých let.

 Komunikace okolo bývalého pivovaru a technická infrastruktura 
na ploše po bývalém pivovaru:
Výstavba závisí na schválení nového územního plánu, což by mohlo 
být na konci letošního roku (to považuji za velký úspěch současného 
vedení města). Pak může být zahájen prodej stavebních parcel  
po bývalém pivovaru a současně výstavba technické infrastruktury 
(vodovod, plynovod, kanalizace, komunikace atd.).
 
 Na výstavbu technické infrastruktury chceme požádat o dotaci  
ve výši 80.000 Kč na jeden stavební pozemek, ale momentálně  
„bojujeme“ s projektantem, který není schopen odevzdat projekto-
vou dokumentaci. Začátkem příštího roku bychom chtěli vybrat ve 

výběrovém řízení firmu. Současně se pokusíme (pokud to finanční 
možnosti města dovolí) realizovat výstavbu komunikace okolo bý-
valého pivovaru. I na tuto akci zkusíme požádat o dotaci. Obě stavby 
by se mohly zahájit v příštím roce a dokončit v roce 2022.

Rekonstrukce Husovy ulice:
 Akce se stále projektuje. Doba realizace se rozšířením o ulice  
Komenského prodloužila. Pravděpodobně v letošním roce získáme 
stavební povolení a v roce 2021 by rekonstrukce mohla být zahájena. 
I zde ale „bojujeme“ s projektantem, který není schopen odevzdat 
projektovou dokumentaci.

Protože společnost ČEZ zahájí rekonstrukci vrchního vedení  
elektrické energie v  Husově ulici v  polovině července 2020, tak  
se nám ono zpoždění trochu hodí, protože si v Husově ulici nedove-
du představit souběh prací na komunikaci, kanalizaci a současně  
na elektrickém vedení.

Komunikace Žižkova:
 Na tuto akci, která je spojena s  opravou kanalizace, bylo vypsáno 
společné výběrové řízení na dodavatele opravy kanalizace (investor 
VAK Havlíčkův Brod) a rekonstrukce komunikace, chodníků  
a parkovacích míst (investor město Golčův Jeníkov). Na základě  
výběrového řízení byla zastupitelstvem schválena firma Dvořáková 
– stavební firma s.r.o. Havlíčkův Brod za cenu 4.110.890,60 Kč  
včetně DPH pro město a za 2.691.772,47 Kč včetně DPH pro VAK 
Havlíčkův Brod. Výstavba bude zahájena v  polovině července  
letošního roku a dokončena bude v září či říjnu 2020.

Chodník Riegrova ulice a chodník Riegrova ul. 
– ul. Za Pivovarem:
 Na tyto dvě akce jsme požádali o dotaci přes MAS Královskou stez-
ku. Dotace je 95% způsobilých výdajů. V  tuto chvíli oba projekty 
prošly 2. kolem věcného hodnocení – zbývá závěrečné ověření  
způsobilosti. Je tedy velká pravděpodobnost, že budou schváleny  
a že obě akce budou v roce 2021 zrealizovány.

Chodník Riegrova má celkové rozpočtové náklady 3.743.508 Kč, 
uznatelné náklady 3.000.000 Kč a tedy dotaci 2.850.000 Kč.  
Chodník Riegrova ul. – ul. Za Pivovarem má celkové rozpočtové  
náklady 2.146.141 Kč, uznatelné náklady 2.000.000 Kč a tedy dotaci 
1.900.000 Kč.

Re Use centrum, zázemí TS:
Zastupitelstvo nedávno schválilo nákup budovy čp. 4 a přilehlého 
pozemku - jedná se o kousek zámeckého areálu, který sousedí  
s  naším sběrným dvorem. Zde chceme s  využitím státních dotací 
realizovat Re Use centrum a tím rozšířit možnosti sběrného dvora  
a ještě více separovat odpad. Současně sem postupně chceme  
přemístit technické služby města, protože výstavbou sportovní haly 
dojde k demolici původní školní kotelny, kde zatím sídlí.

Koncem měsíce podáme žádost na OPŽP na Re Use centrum (etapa 
1 –dotace cca 4 mil. Kč) a za to pořídit zpevněné plochy, plechový 
objekt Re Use centra a případně napojení na sítě. Dále jsme požáda-
li MMR o zařazení stavby do tzv. brownfieldů, což bylo minister-
stvem schváleno. Můžeme tedy podat žádost o Re Use centrum (eta-
pa 2) a zázemí TS, což by byla oprava budovy čp. 4. Tato žádost bude 
pravděpodobně schválena – dotace je 70% až do výše 30 mil. Kč.

Upgrade veřejného rozhlasu:
Díky epidemii koronaviru byl termín pro podání této žádosti posu-
nut, a tak alespoň máme více času na její kvalitní přípravu. Upgrade 
systému obnáší výměnu a doplnění elektroniky ve venkovních přijí-
mačích, dále výměnu stávajícího PC za nový s novým softwarem. 
Díky této výměně (upgradu) bude náš systém plně digitální a nově 
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bude umět zobrazit důležité informace o zařízení v libovolném PC, 
tabletu nebo chytrém telefonu připojeném na internet. Software 
nám umožní zobrazit tyto veličiny: zda je hlásič v pořádku, stav  
baterie, funkčnost napájení, poškození hlásiče a zda proběhlo  
poslední hlášení.
 
Dotace je 915.000 Kč, podíl města 390.000 Kč, celkové náklady tedy 
jsou 1.305.000 Kč. Na celý systém bude nově záruka 5 let a tím  
ušetříme za servis, který stojí průměrně 55.000 Kč ročně, tj. za 5 let 
ušetříme 275.000 Kč.

Přívětivý úřad:
V  polovině června jsme podali žádost o dotaci na tzv. „Přívětivý 
úřad“. Jedná se o zlepšení komunikace s občany formou webových 
stránek města, Listů z  Golčova Jeníkova a získání zpětné vazby  
od občanů. Pokud projekt bude schválen, bude se jednat o úpravu 
stránek města – zkvalitnění, zpřehlednění stránek města, jejich pro-
pojení s mobilními aplikacemi a sociálními sítěmi a propojení infor-
mací s elektronickými úředními deskami (těch je plánováno 7 ks), 
doplnění rezervačního systému, rozšíření mapových portálů GIS 
(elektronická evidence hřbitovních míst a systém umožňující hláše-
ní závad přes mobilní aplikace) včetně provozních nákladů na tyto 
služby do 31. 3. 2023.

Celkové náklady projektu jsou 4.363.896 Kč, dotace EU 3.709.312 Kč, 
dotace ČR 436.389 Kč, vlastní náklady města 218.195 Kč.

Retenční nádrže:
Zastupitelstvo města také nedávno schválilo firmu na zpracování 
projektové dokumentace a kompletní administrace a žádosti o dota-
ci na projekt „Retenční nádrže“. Ty bychom chtěli postavit dvě,  
jednu ve školním areálu, do které by byly svedeny povrchové vody  
ze staré budovy, nové přístavby a i nové školní tělocvičny. Druhou 
nádrž bychom chtěli postavit u sběrného dvora, u budovy Re Use 
centra a svést do ní opět veškeré povrchové vody sběrného dvora.

Takto zachycené vody bychom zpětně využívali na zalévání po měs-
tě, případně jako užitkovou vodu na WC sportovní haly a Re Use 
centra. Dotace by mohla být až 85% uznatelných nákladů.

Rybníky:
Podobně jako u retenčních nádrží zpracováváme také projektové 
dokumentace a kompletní administraci a žádosti o dotaci na projek-
ty oprav vodních nádrží včetně terénních úprav okolí na rybníky 
v  Ráji, ve Stupárovacích, v  Nasavrkách, na rybník Rochotník  

a na nádrž nad koupalištěm. Zatím se zpracovávají studie, které  
by měly stanovit velikost, rozsah a cenu potřebných prací, a dle toho 
navrhnout vhodný dotační program.

Knihovna a informační centrum:
 Zastupitelstvo města v  listopadu rozhodlo o koupi bývalé kovárny 
včetně zahrady za ní. Sem bychom chtěli přemístit městskou knihov-
nu, zřídit případně informační centrum a mít zde v „záloze“ prostor 
pro případný návrat nějaké banky do našeho města. 
 
Příprava tohoto projektu se nám asi trochu pozdrží, protože v tuto 
chvíli se do objektu stěhují technické služby, neboť ve školním areá-
lu se zahajuje stavba školní tělocvičny. Alespoň nebudeme muset 
projektovou dokumentaci vypracovávat ve spěchu, protože i dotace 
na další programové období jsou v  prodlení a budou spuštěny  
nejdříve v polovině roku 2021.

Dopravní terminál:
 V  tomto projektu se v  podstatě jedná o výstavbu WC, přístřešku  
na kola, motocykly atd., o rekonstrukci autobusových stání a auto-
busové zastávky a přemístění místa pro kontejnery. Současně  
by na druhé straně vlakové zastávky G. Jeníkov-město vzniklo  
záchytné parkoviště. Pozemky pro výstavbu městu prodá Správa  
železnic.
 
I tento projekt bychom realizovali s dotací EU z nového programo-
vého období a tedy zatím nás nic nenutí spěchat. Ale stejně jako  
u knihovny vybereme v nejbližších měsících dodavatele na zpraco-
vání projektové dokumentace, aby oba projekty vznikaly kvalitně  
a v klidu.

Dětská hřiště:
 Již jsem měl tento článek napsaný, když jsem dostal zprávu, že jsme 
obdrželi dotaci na projekt „Vybudování dětského hřiště v Golčově 
Jeníkově“. Žádost jsme podávali v únoru 2019 a nebyli jsme vybráni. 
Ale protože spousta zájemců své projekty nerealizovala, byli jsme 
nyní vybráni my. Zde se vlastně jedná o tři hřiště – několik prvků 
v horní části areálu mateřské školy, několik prvků v Ráji u rybníku  
a mnoho prvků na tržišti (viz obrázky: strany 5–7).
 
Celkem se jedná o projekt za 4.329.150 Kč, dotace je 3.000.000 Kč  
a tedy vlastní podíl města 1.329.150 Kč. Začátkem července bude  
vypsáno výběrové řízení na dodavatele s  termínem realizace  
do května 2021.

Pavel Kopecký, starosta

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 7/2020:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 18. 7. 
Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 
volejte prosím na tel. č. 725 101 152.
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Od 1. 6. již víme, jak dopadlo hlasování v letošním ročníku Tvoříme GJ 2020. Především máme velikou radost z toho, kolik se vás zapojilo. 
Loňských 18% jsme značně překonali – letošní účast je úžasných 29 % (celkový počet občanů s trvalým pobytem, kteří dostali PINy 2222, 
hlasovalo 636) a můžeme vám oznámit, že v žádném městě v celé ČR nejsou lepší (ani nikdy dříve se nikde tolik občanů nezapojilo). Jsme 
moc rádi, že vás tato možnost zapojení do dění zaujala. 

TVOŘÍME GJ 2020 
– VÝSLEDKY PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU
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Návrhy pro město:
Vítězem se stal návrh naučné stezky k Římovicům, na druhé místo se vyšplhal dětský koutek v Ráji a třetí místo patří pítkům na náměstí. 
Tyto 3 návrhy jsou celkem za 540.000 Kč. Na čtvrtém místě je pak dětské hřiště na tržišti, pro které bylo počítáno s 300.000 Kč, a tedy hra-
nice vyhrazených 800.000 Kč by byla překonána – proto o realizaci tohoto návrhu bude rozhodovat zastupitelstvo na konci června. 
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TVOŘÍME GJ 2020 
– VÝSLEDKY PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU
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Návrhy pro místní části:
Jednoznačným vítězem se stal návrh na úpravu návsi ve Stupárovicích, na druhém místě nová bus zastávka v Sirákovicích a třetí úprava 
okolí rybníka ve Stupárovicích – tyto 3 návrhy jsou za 270.000 Kč. Pro obce je vyhrazeno 400.000 Kč. Tedy by se částečně „vešel“ i návrh 
úpravy zahrady u klubovny SDH ve Stupárovicích. O tom, zda částka bude přesunuta do dalšího ročníku nebo se návrh částečně zrealizuje, 
rozhodne opět zastupitelstvo. 

TVOŘÍME GJ 2020 
– VÝSLEDKY PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU
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TVOŘÍME GJ 2020 
– VÝSLEDKY PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU
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Pokud by vás zajímalo více statistik o hlasování, vše najdete na webu, na němž se hlasovalo: https://vote.d21.me/vote/TvorimeGJ2020
V letošním roce se vynasnažíme být s realizací úspěšných návrhů rychlejší, abyste je mohli co nejdříve využívat. 
Děkujeme všem ještě jednou za hlasování – na vysokou účast jsme opravdu hrdí!

Iveta Nepovím Zadinová a Jiří Brož

TVOŘÍME GJ 2020 
– VÝSLEDKY PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU
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Potěšte své obyvatele – nabídněte jim výlet do Muzea rekordů  
Pelhřimov. Máme otevřeno každý den od 9 do 17 hodin a posky-
tujeme množstevní slevy. Cestujte po Čechách. Těšíme se na vás 
a  děkujeme, že svojí návštěvou podpoříte jediné muzeum tohoto 
druhu ve střední Evropě. 

www.muzeumrekorduakuriozit.cz 

Jediné svého druhu v Evropě. Dvě vnitřní expozice se stovkami  
unikátních exponátů a zahrada s obřími předměty. Své štěstí může-
te v historické věži vyzkoušet při „hodu“ 164 kilogramovou hrací 
kostkou a na unikátní model Pražského hradu slepený ze špejlí čas 
od času míří legendární sovětský tank T34. Občerstvení u nás podá-
váme z obřího porcelánového šálku nebo největšího keramického 

korbele v Čechách. Svůj čaj si zamícháte dvoumetrovou dřevěnou 
lžičkou a vyzkoušet si můžete i mega velkou zimní bundu. Dvoume-
trovou tužkou maluje nejrychlejší karikaturista světa, pro nejmenší 
návštěvníky máme připraveného největšího kačera a na svou akci  
si od nás můžete půjčit největší funkční krasohled v  Čechách!  
Základ expozice Zlaté české ručičky tvoří více než 90 předmětů  
zhotovených ze zápalek a zápalkových hlaviček. Na sirkovou kytaru 
si zahrál virtuos Štěpán Rak, korintskou vázu vyrobenou z 51124 
zápalkových hlaviček obdivoval světoznámý fotograf Jan Saudek  
a společnost jim dělá i mexická tanečnice či kovboj na koni. Funkční 
mramorové housličky reprezentovaly Českou republiku na světové 
výstavě EXPO v Šanghaji, čtyřmetrový plyšový medvídek Kuky  
přicestoval z Mezinárodního filmového festivalu, miniaturní zlatá 
klícka z Brna a štípaná dřevěná holubička se narodila v Pelhřimově. 
Na rozlehlé zahradě náležející k expozici uvidíte dvoumetrový 
trychtýř, kterým sbíráme vodu ze všech koutů planety Země, obří 
konvičku na čaj a mega příbor, se kterým sníte i mamuta! Chcete nás 
navštívit? Mrkněte na www.muzeumrekorduakuriozit.cz

MUZEUM REKORDŮ A KURIOZIT PELHŘIMOV
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Výzvy MAS – naplňování strategie  
komunitně vedeného místního rozvoje
Ve čtvrtek 28. 5. 2020 ukončila MAS  
Královská stezka příjem žádostí o dotace 
v rámci výzvy MAS IROP – Sociální 

podnikání III (Integrovaný regionální operační program). Byla 
přijata jedna žádost o podporu – COFFEE FRESH BAR NOLL žada-
tele pana Jiřího Janů, provozovatele havlíčkobrodského Bistra coffee 
NOLL. Předmětem projektu je pořízení mobilního stánku nabízejí-
cího zdravé rychlé občerstvení v regionu MAS Královská stezka, 
zaměstnávat bude osoby se zdravotním handicapem. 

Vyhlášení výzvy na opatření Zázemí pro vzdělávání III připadá  
na termín 22. června 2020. Výzva cílí na aktivity týkající se infra-
struktury pro předškolní vzdělávání, základních škol a pro zájmové, 
neformální a celoživotní vzdělávání. V rámci výzvy bude možné 
podpořit např. pořízení vybavení budov a učeben, stavby a stavební 
práce spojené s výstavbou infrastruktury či nákup pozemků  
a budov. Alokace pro tuto výzvu MAS je 5,083 mil. Kč. Výzva bude 
otevřena do srpna.

Během letních prázdnin bude opětovně otevřena 
výzva (již v pořadí 15.) týkající se bezpečnosti do-
pravy. Podmínky budou identické jako v 12. výzvě 
MAS. Veškeré informace k  výzvám jsou uvedeny  
na webu: http://kralovska-stezka.cz/vyzvy-mas/.

Z ostatních operačních programů (OP Zaměstna-
nost, Program rozvoje venkova a OP Životní  
prostředí), které jsou administrovány v  období  
2014–2020, není na tento rok plánována žádná dal-
ší výzva. 

V lednu roku 2021 bude umožněno podat žádosti 
o dotace do podnikatelského sektoru. Projektové 
záměry je možno konzultovat se zaměstnanci 
MAS - http://kralovska-stezka.cz/kontakt/.

Programové období 2021–2027
V současné době místní akční skupina sbírá sou-
hlasy obcí se zařazením do území MAS Královská 
stezka na období 2021–2027, aby mohla navázat 
tvorbou a zanesením projektových záměrů a po-
třeb obcí do strategie komunitně vedeného místní-
ho rozvoje na budoucí období s již vydefinovanými 
požadavky na obsahové náležitosti strategií.

V rámci přípravy na programové období 2021– 
2027 je také nezbytné aktualizovat informace  
poskytnuté MAS v rámci procesu Standardizace 
MAS a zkontrolovat plnění požadovaných stan-
dardů MAS. Podmínkou pro podání žádosti  
o podporu nové strategie komunitně vedeného 
místního rozvoje (CLLD) je úspěšné absolvování 
této kontroly.  
 
Plánované akce MAS kraje Vysočina o.p.s.
Již téměř 8 let mezi sebou spolupracuje 16 místních 
akčních skupin působících na území Kraje Vysoči-
na, které postupně naplňují cíle svých integrova-
ných strategií pro období 2014–2020 a chystají  
se naplňovat cíle i let dalších tak, aby finance z ope-
račních programů a Programu rozvoje venkova 

byly smysluplně využity pro rozvoj krásné Vysočiny. Spolupráci  
a přátelské vztahy mezi MASkami upevňují především společná  
setkávání a vzájemná výměna zkušeností v  rámci akcí uskutečně-
ných díky Celostátní síti pro venkov či za podpory Kraje Vysočina. 
Na podzim roku 2020 je plánován dvoudenní workshop určený pře-
devším zástupcům MAS Kraje Vysočina o.p.s., aktérům při realizaci 
politiky rozvoje venkova a strategie komunitně vedeného místního 
rozvoje (SCLLD). Workshop bude cílit na vzdělávání partnerů,  
vytváření podmínek pro vzájemnou výměnu zkušeností a informací 
za účelem efektivního fungování a nastavení vhodných podmínek  
a procesů pro implementaci a realizaci CLLD. 

Cyklovýlet 5 – nový termín konání
Náhradní termín byl stanoven na 5. 9. 2020.

ZA MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY

číslo 6 / červen 2020
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Ještě jednou koření
KARDAMOM 
Povaha teplá. Chuť pálivá, větrová. Užívají se semena. Vstupuje 
do  drah ledvin a sleziny, přičemž příslušné orgány vyživuje  
a harmonizuje. Podporuje trávení a působí proti nadýmání. Má  
stimulační účinky, ale jemnější než káva. Tlumí časté močení  
a zahušťuje stolici. Používá se při impotenci z oslabení ledvin a před-
časném výronu semene v důsledku převahy aktivity sympatického 
nervstva. Dále při průjmu, zvracení či bolestech břicha. Denní dáv-
ka 3–10 g. Užívá se 2x denně na lačno ve formě vývaru nebo mletého 
prášku. 

KORIANDR
Povaha teplá. Chuť sladká, ostrá. Původem ze středomoří, zdomác-
nělý v řadě jiných zemí. Užívají se semena. Prospívá játrům a žluční-
ku jakož i slezině a žaludku. Tedy žádné malé pivo! Působí proti 
škodlivým bakteriím v zažívacím traktu. Odstraňuje nadýmání  
a křeče ve střevech či žaludku. Denní dávka 0,5–1,5 g suchých  
semen. Pozor, v  tradiční medicíně se užívá k  snižování pohlavní 
touhy, neboť tlumí erekci, libido a omezuje spermatogenezi (tvorbu 
spermií). Jako bych slyšel vzdálený mužský hlas: „Miláčku, do oku-
rek už žádný koriandr, nějak mi přestal chutnat!“   

ŠAFRÁN
Povaha neutrální (vyrovnaná). Chuť hořká, ostrá a sladká. Podobně 
jako koriandr prospívá játrům a žlučníku, slezině a žaludku. Stal  
se synonymem vzácnosti a nesnadné dostupnosti. Co je vlastně 
šafrán? Jistě známe kvetoucí krokusy. Kvítky obsahují malé sytě 
oranžové blizny, jež je třeba vyjmout a usušit. A máme šafrán!  
Na 1 kg suchého šafránu je zapotřebí 120 tis. květů. 

Kolem všeho vzácného se však rodí legendy a fabulace. Nahlédne-
me-li do internetu, sotva najdeme nemoc, kterou by šafrán neléčil.  
V starém Římě lze dokonce mluvit o šafránovém věku, kdy šafrán 
byl nepostradatelným barvivem, kořením i voňavkou římských  
boháčů. Denní dávka nesmí překročit 1 g suché drogy. Ve větším 
množství působí narkoticky, vyvolává překrvení vnitřních orgánů, 
výjimečně srdeční kolaps. Neužívat v těhotenství a při zánětu žlučo-
vých cest. 

NOVÉ KOŘENÍ
Povaha horká. Chuť slabě palčivá, lehce sladká. Prospívá slezině  
a žaludku, reguluje trávení a je antibakteriální. Nové proto, poně-
vadž do Evropy se dostalo pozdě, takže mezi již známým kořením 
bylo nové.  

BOBKOVÝ LIST
Povaha teplá. Chuť hořká, štiplavá, lehce sladká. Vstupuje do drah 
plic, sleziny-slinivky, žaludku a tlustého střeva. Podporuje trávení, 
rozptyluje vlhkost a stimuluje energii. Mírně ředí krev, při špatné 
krevní srážlivosti neužívat! Prospívá při nadýmání a stagnaci potra-
vy v žaludku. Též při bolestech v nadbřišku, průjmech a nepravidel-
né menstruaci. Antibakteriální. Uklidňuje mysl. Vhodným způso-
bem užití je přidávat do vaření mletý prášek. 

Slavné koření, jež zdobilo hlavy římských císařů, je skvělou ukázkou 
stálé proměny hodnot. Z vavřínového věnce se přeneslo do úrovně 
králičího bobku, kterýžto název zohledňuje malé černé kulaté plody 
vavřínu.  

KURKUMA
Povaha teplá. Chuť hořká, ostrá. Silně posiluje energii čchi. Např. 
pudink s kurkumou je cennějším životobudičem než káva. Kurku-

ma totiž energii doplní, kdežto káva jen vybičuje rezervy. Dále roz-
hýbává stagnace, ochlazuje horko a odvádí vlhko. Proto je vhodným 
doplňkem jídelníčku při obezitě typu vlhko-horko. Prokázáno je též 
protirakovinné působení. A abychom při  žehrání na éčka odlišili 
dobré od zlého, budiž napsáno, že žluté barvivo E100 (kurkumin)  
je čistým výtažkem z kurkumy. V potravinářství se jím barví téměř 
vše, co má být žluté, resp. oranžové.   

ZÁZVOR
Povaha teplá (syrový) až horká (sušený). Chuť štiplavá, ostrá. Vzta-
huje se k drahám plic, sleziny a žaludku, příslušné orgány vyživuje, 
harmonizuje a detoxikuje. Čerstvý otvírá povrch, rozptyluje chlad, 
zastavuje krvácení, rozpouští hleny. Sušený zahřívá střed, odstraňu-
je chlad, obnovuje jang (sílu, aktivitu, teplo), zprůchodňuje cévy. 
Syrový je jedním z  nejlepších léků proti nevolnosti, zejména  
při kinetózách. Nevolnost v autě, vlaku či autobusu spraví rozžvýká-
ní a spolknutí plátku zázvoru.

MANDARINKOVÁ KŮRA
Povaha teplá. Chuť hořká, pálivá. Vstupuje do drah jater a sleziny- 
slinivky. V  prodejnách asijských potravin se občas vyskytuje pod 
čínským názvem chenpi (čchen-pchi). Ačkoliv je velice levná, před-
stavuje, technicky vzato, nevídaně vysoký poměr cena-výkon. Tato 
surovina, v západním světě vnímaná jako odpad, je cennou léčebně 
efektivní potravinou. Užívá se ve formě vývaru, ale hlavně se rozlá-
maná přidává do jídel při vaření. Denní dávka není určena. 

Zmírňuje nechutenství, zvracení, slabost žaludku. Pomáhá od záně-
tů dýchacích cest. Účinná při bronchitidě provázené kašlem.  
Rozpouští hleny. Velmi cenný prostředek posílení osob slabých  
a neduživých. Jemným působením na slezinu totiž zlepšuje efektivi-
tu trávení, a tím vyživení organismu. Nelze však opomenout,  
že kůra kupovaných mandarinek je chemicky ošetřena proti plísni  
a hnilobě, a je tudíž nepoživatelná. 

LOČIDLO ČERTOVO LEJNO
(asa smrdutá, assafoetida, asant) Sušená pryskyřičná šťáva z kořene 
stejnojmenné rostliny, jejímž domovem je Střední Východ. Povaha 
neutrální. Chuť hořká, štiplavá, pálivá. Vůně odporná, která však 
vařením mizí a zůstane toliko nahořklá vůně připomínající česnek 
s cibulí. Příznivě ovlivňuje dráhy jater, sleziny, žaludku a příslušné 
orgány vyživuje, harmonizuje, posiluje. 

Tradiční medicíny Východu využívají ločidlo doslova jako výjimeč-
ný životobudič. Při bolestech hlavy, břicha, proti malárii a úplavici, 
k zmírnění příznaků hysterie a dalších nervových poruch, pro na-
pravení vegetativních neuróz a neurastenie. Dále k léčbě popálenin, 
různých nehojících se ran, ke zvýšení odolnosti vůči nachlazení  
a pro posílení imunity.

Z hlediska moderní medicíny se jedná o účinné analgetikum, anti-
flogistikum, antiseptikum a diuretikum. Podporuje trávení, detoxi-
kuje organismus, odstraňuje nadýmání, mírní křeče, dezinfikuje, 
pročež je vhodné, co prevence virových onemocnění. Rozptyluje 
stagnace. Zabíjí parazity. Podpůrný prostředek při zánětlivých  
onemocněních kloubů. Uvolňuje napětí a pozitivně působí na nervy. 
Doporučeno užívat malé množství, ale pravidelně. Denní dávka 1 až 
1,5 g. Při potížích se užívá jedna čajová lžička rozmíchaná v horkém 
mléce, nejlépe před spaním. Neužívat v těhotenství!

Vladimír Volma, CAŽ, o. p. s.
zivotosprava@centrum.cz

ZÁKLADY POTRAVINOVÉ GRAMOTNOSTI
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Jsme na malém městě, a tak předpokládám, že již víte, že rada města 
na svém zasedání 9. 6. 2020 jmenovala nové vedení základní školy. 
Na základě konkurzního řízení, do kterého se přihlásili čtyři kandi-
dáti, doporučila osmičlenná konkurzní komise nejlepšího kandidá-
ta radě města a rada respektovala doporučení konkurzní komise  
a jmenovala ředitelkou Základní školy a Mateřské školy Golčův  
Jeníkov, příspěvkové organizace paní Mgr. Alenu Víškovou.
 
Po odvolání ředitele pana Ježka to nově jmenovaná ředitelka nebude 
mít vůbec lehké. Bude muset znovu obnovit dobré jméno školy,  
důvěru v ní, přesvědčit všechny, že kroky pana Ježka nebyly správné, 
že to bylo pouze selhání jednotlivce, které se již nebude opakovat. 
Bude muset opět obnovit důvěru mezi vedením  a pedagogy, mezi 
vedením a rodiči i mezi vedení a zřizovatelem. K tomu rozvíjet školu 
dle koncepce, se kterou v konkurzu vyhrála. To nebude vůbec jed-
noduché.

 Chtěl bych Aleně Víškové, ale i celému novému vedení školy, popřát 
hodně úspěchů. Dle zpráv, které ze školy mám, mám nezvratný  
dojem, že se jí ta obnova důvěry již daří. Což mimochodem po panu 
Ježkovi vůči pedagogům a zřizovateli zase nebylo tak těžké. A tak 

doufám, že se jí to povede i směrem k  rodičům a žákům. Protože  
bez oboustranné spolupráce a důvěry nemůže ani zřizovatel zdárně 
školu rozvíjet. A že bychom další rozvoj včetně dokončení nové  
přístavby potřebovali.
 
Závěrem drobné konstatování na názor, který se ke mně dostal.  
Je to skutečnost, že na některé občany negativně působilo, když  
se Alena chovala ještě před jmenováním, jako by již byla paní ředi-
telkou. Nevím, s Alenou jsem o tom nehovořil, protože je v nemoc-
nici na plánovaném zdravotním zákroku. Ale já osobně se domní-
vám, že to bylo proto, že věděla, že bude hned po konkurzu muset 
nastoupit do nemocnice. Že dobře ví, jak důležité je, aby do konce 
června všichni učitelé věděli, kdo a co bude učit. A proto se ještě 
před jmenováním aktivně zapojila do těchto aktivit. Protože ji dobře 
znám, tak vím, jak je pro ni dobré jméno a dobrý chod školy důleži-
tý, jak je pro ni osud školy důležitý. A tak vůbec nepochybuji, že by 
to dělala z jiných než těchto důvodů. Jsem moc rád, že od odchodu 
Marie Jirouškové budeme mít zase ředitelku, které na naší škole 
opravdu moc záleží.

Pavel Kopecký, starosta

NOVÉ VEDENÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY
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O prázdninách se riziko zranění dětí zvyšuje
Nebezpečným situacím je nutné předcházet 

KRAJ VYSOČINA – Policisté z Krajského ředitelství policie kraje 
Vysočina apelují na všechny rodiče, aby měli vždy přehled o aktivi-
tách, kterými se jejich dítě ve svém volném čase zabývá. S přicháze-
jícími prázdninami se riziko zranění dětí zvyšuje. Děti mají velké 
množství volného času a zvláště ti starší budou mnohdy bez dohle-
du dospělé osoby. To s  sebou nese riziko, že se děti dostanou  
do nebezpečných situací, při nichž může být ohroženo jejich zdraví 
a někdy i život.
 
Především malé děti je nutné nenechávat bez dozoru. Pokud dítě 
přece jen zůstane doma samotné, je dobré zkontrolovat okna a dve-
ře, zda jsou dobře zavřené. Po setmění je vhodné zatáhnout rolety, 
žaluzie, závěsy. U telefonu by měla být připravená důležitá telefon-
ní  čísla(rodiče, policie, hasiči, zdravotníci, příbuzní). Zazvoní-li  
telefon, neměly by se děti s cizí osobou vybavovat,  zejména by jí  
neměly říkat, že jsou doma samy a nesdělovat žádné  informace  
o sobě ani o ostatních členech rodiny.
 
Zvláštní pozornost v době nepřítomnosti dospělé osoby je kladena 
na zabezpečení jakékoli nádoby naplněné vodou, do kterých by děti 
mohly spadnout. Jedná se zejména o venkovní bazény, sudy nebo 
jiné sběrné nádoby na vodu k zalévání. Je nutné také zmínit, že nelze 
podceňovat ani dětské bazénky s malým množstvím vody, i ty před-
stavují pro děti nebezpečí.
 
Děti je nutné poučit o bezpečném chování při návštěvě koupališť. 
Obzvláště nebezpečné je pro děti skákání do rybníků s neznámou 
hloubkou vody. Vážné zranění si může dítě způsobit při skoku  
do místa, kde je rybník mělký nebo je dno kamenité. Před skokem 
do vody je v teplém počasí také důležité se předem zchladit. Je také 
nutné nepřeceňovat své síly. 

Pokud jsou děti doma samotné a někdo zazvoní, nesmí hned otevřít 
dveře. Nejprve si musí ověřit, kdo stojí za nimi, a otevřít jen lidem, 
které dobře znají. K  ověření totožnosti osoby za dveřmi bytu  
je vhodné použít kukátko či bezpečnostní řetízek, popřípadě oslove-
ní osoby skrz dveře. Pokud ale nejsou rodiče doma, nemělo by dítě 
nikoho  pouštět  dovnitř bez jejich vědomí. Dveře bytu by neměly 
otevírat ani v případě, když člověk za dveřmi prosí o pomoc nebo 
tvrdí, že má něco pro rodiče. Je lepší ho poslat třeba k sousedům, 
pokud bude skutečně potřebovat pomoc nebo bude  mít něco pro  
rodiče, zazvoní u někoho jiného. Není třeba nic vysvětlovat, takový 
člověk umí dobře přesvědčovat. Je lépe vůbec neodpovídat.
 
Jednou z  nejnebezpečnějších situací je jízda na tzv. autostop. Děti  
by neměly nastupovat do vozidla, aniž by znaly osádku, která je chce 
svést. V  mnoha případech napříč celou republikou se policisté  
v  minulosti setkali s  případy, kdy bylo dítě uneseno či odvezeno  
do neznámého místa. 

Rodiče musí vědět, kde dítě je a kdy přijde domů. Klíče od bytu nebo 
domu by děti neměly nikdy nosit viditelně. S  cizími lidmi nesmí  
nikam chodit ani přijímat jakékoli pozvání, i kdyby nabízeli něco 
velmi zajímavého k vidění, něco dobrého k jídlu, zvířátka, peníze 
nebo třeba hračky. Při kontaktu s cizími lidmi je důležité, aby si děti 
vždy udržovaly bezpečný odstup a byly připravené v případě nebez-
pečí utéct nebo volat o pomoc.
 
Při jízdě na jízdním kole musí být pro děti samozřejmostí cyklistic-
ká přilba, při jízdě ve vozidle použití zádržných systémů a při  
sportovních aktivitách, které to vyžadují, používat bezpečnostní  
a ochranné prvky.
 

Alkohol

Policisté se bohužel poměrně často setkávají s požíváním alkoholu  
u osob mladistvých i nezletilých, proto bychom chtěli apelovat  
na rodiče, aby věnovali dětem patřičnou pozornost. Pokud jsou děti 
doma samy, měli by mít rodiče vždy připravený způsob jejich  
kontroly nebo si nejlépe zajistit spolehlivou osobu, která na dítě  
dohlédne.
 
Děti mají velké množství volného času, zvláště ti starší jsou mnohdy 
bez dohledu dospělé osoby a se svými vrstevníky se sdružují do sku-
pinek. To s sebou nese riziko, že se děti dostanou do situací, které 
pro ně mohou být nebezpečné nebo přímo ohrožující jejich život  
a zdraví. Zvláště mladiství mají tendence experimentovat s alkoho-
lem, cigaretami a nezřídka také s drogami, nejčastěji s marihuanou. 
Toto experimentování je pak posíleno zvláště ve skupině vrstevníků,  
kde se ke zkoušení návykových látek mezi sebou vzájemně „hecují“. 
Alkohol a jiné návykové látky ale mají na organismus dítěte nevypo-
čitatelné účinky. Může tak lehce dojít k  intoxikaci nebo k  jinému 
ohrožení zdraví i života dítěte.

Je nutné, aby rodiče i na takovou situaci zvláště mladistvé připravili 
a poučili je, jak mají postupovat a zdůraznili jim, proč je v těchto 
případech důležité nezříci se vlastní zodpovědnosti.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Bc. Martin Hron
vrchní inspektor
tel: 974 261 209
mobil: 725 103 451
e-mail: martin.hron@pcr.cz

LETNÍ PRÁZDNINY - DĚTI

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva - 12. června 2020 

číslo 6 / červen 2020
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 • Ochotu učit se novým věcem
 • Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 
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Domov důchodců Čáslav 
přijme do hlavního pracovního poměru

    

Kuchaře/kuchařku
 Požadujeme:
	 	 •	 Vyučení	v	oboru
	 	 •	 Praxi	v	oboru	min.	2	roky
	 	 •	 Ochotu	učit	se	novým	věcem
	 	 •	 Spolehlivost,	pečlivost,	bezúhonnost

 Nabízíme:
	 	 •	 Práci	v	plně	vybavené	kuchyni
	 	 •	 Stabilní	platové	podmínky	dle	nařízení	vlády	č.	300/2019	Sb.	o	platových	poměrech	
	 	 	 zaměstnanců	ve	veřejných	službách	a	správě
	 	 •	 Příspěvek	k	penzijnímu	pojištění	a	stravování
	 	 •	 Příspěvek	na	kulturu
	 	 •	 Příspěvek	na	provoz	sportovních	a	tělovýchovných	zařízení,	
	 	 	 rehabilitačních	zařízení	včetně	masáží
	 	 •	 Příspěvek	na	nákup	vitamínových	přípravků
	 	 •	 5	týdnů	dovolené

 V případě zájmu nás kontaktujte: 
	 	 •	 e-mailem:	ales.sorf@ddcaslav.cz	nebo	info@ddcaslav.cz
	 	 •	 Telefonicky:	734	485	167,	327	314	221
	 	 •	 Osobně	na	adrese:	Nazaret	94,	Čáslav	–	ředitel	Ing.	Aleš	Šorf

číslo 6 / červen 2020



listy@golcuv-jenikov.cz 22

Zobrazení zdejší poutní Madony v Tannerově Svaté cestě vyžaduje 
vysvětlení. Zachycuje totiž sochu Panny Marie v lese, jakoby právě 
vystoupivší z niky, ve které se v naší Loretě nachází. Toto zobrazení 
se týká události, která byla považována za zázračnou a byla připiso-
vána vyslyšení modliteb ke zdejší Madoně. 

Událost se traduje takto: Roku 1676 koupila hraběcí rodina Millesi-
mů Vilémovské panství. Vilémov si zvolili za svoje sídlo. Proto hned 
přistoupili ke stavebním úpravám tamní renesanční tvrze, zbudova-
né po roce 1557. V ruchu stavebních prací se hraběcím manželům 
ztratilo dítě, syn. Byl jím Václav Ferdinand Carretto de Millesimo. 
Rozběhlo se rozsáhlé, neúspěšné pátrání. Po několika dnech, ve svá-
tek Nanebevzetí Panny Marie, našli lesní dělníci dítě v lese nedaleko 
Habrů. Bylo zcela v pořádku. Dovedli ho na faru v Habrech a farář 
ho odevzdal zoufalým rodičům. Dítě vypravovalo, že se ho ujala ně-
jaká krásná paní, dala mu najíst a vyvedla ho ven z lesa. Tato „krásná 
paní“ byla pokládána za Pannu Marii a událost byla chápána jako 
vyslyšení proseb vznášených k ní rodiči na zdejším poutním místě, 
nacházejícím se na území jejich panství. 

Nelze souhlasit s  obecně tradovaným tvrzením, že až v  důsledku 
této události, na přání hrabat Millesimů, bylo změněno zasvěcení 
haberského farního kostela, který byl dotud zasvěcen sv. apoštolům 
Petru a Pavlovi, na stávající jeho zasvěcení. K  této změně muselo 
dojít mnohem dřív. Jako kostel zasvěcený Nanebevzetí Panny Marie 
je totiž haberský kostel uveden v úředním dokumentu adresovaném 
pražské arcibiskupské konsistoři už v roce 1631. K uvedené události 
tedy došlo o slavnosti Nanebevzetí Panny Marie na území farnosti, 
kde byl tomuto tajemství Mariina života zasvěcen farní kostel.  
Vše uvedené je opravdu podivuhodná shoda náhod. 

Tato událost hraběcí manžele pohnula, aby nemalými finančními 
prostředky přispěli na právě probíhající opravu haberského kostela, 
který roku 1670 vyhořel od blesku. O jejich velké vděčnosti Bohu  
za záchranu dítěte také jasně svědčí, že pro tehdejší haberskou  
zvonici, nacházející se na hřbitově v blízkosti kostela, pořídili dva 
zvony, oba datované 1676, o váze přibližně 20 a 12 centýřů. Učinili 
to v  době, kdy už nepochybně měli v  úmyslu haberské panství  
prodat. (K jeho prodeji došlo roku 1677.) 

Je nasnadě otázka, odkud o této informaci víme a jaký je stupeň její 
hodnověrnosti. Ve zkrácené verzi ji uvádí kniha Karla Růžičky – 
Pavla Nováka „Habry“ (Město Habry 2001, str. 26). Dlouholetý ha-
berský farář P. Václav Zemek, který tam působil v druhé polovině 
20. století, líčil tuto událost tak, jak je výše uvedeno. Lze se domní-
vat, že  nějaké písemné zprávy o události se nacházely v  tamním  
farním archivu. (Ve farní kronice se píše až o druhém níže uvede-
ném uzdravení tohoto hraběcího syna.) Onen pramen stejně není 
schopen zodpovědět, zda jde o pověst, náhodu nebo zázračnou udá-
lost. Výroční zprávy zdejší jezuitské rezidence o ní nehovoří. Stano-
visko v  takové zprávě uvedené by se totiž dalo pokládat za velmi 
hodnověrné. Takto lze konstatovat, že pro přijetí existence této udá-
losti a pro přijetí toho, že byla vnímána jako zázračná pomoc Panny 
Marie, existuje nad jiné hodnověrný důvod - vyobrazení naší poutní 
Madony v  lese v  Jeníkovské kapli na Svaté cestě. Domnívat se,  
že donátor této kaple, hrabě Karel Leopold Carretto de Millesimo, 
dal do této kaple umístit vyobrazení zdejší Madony v lese z jiného 
důvodu, než jako odezvu předmětné události, lze vyloučit. On mohl 
nejlépe posoudit závažnost a mimořádnost této události a dal tímto 
jednoznačně najevo, jak se na ni dívá. 

Ti lidé, kteří v  události viděli zázračné vyslyšení modliteb, měli  
povětšině nemálo životních zkušeností a dovedli střízlivě posoudit, 
co je únosné pokládat za shodu šťastných náhod. Zarážející je i dob-

rý zdravotní stav dítěte po několika dnech bloudění lesem, i to,  
že prožitá úzkost u něj nezpůsobila stres. Zázračná událost?  
Přijmout tuto alternativu se jeví jako nejschůdnější. V  každém  
případě šlo o mimořádnou událost zcela odporující zkušenostem. 

Vyobrazení naší Madony ukazuje, že Jeníkovská kaple mohla být 
zbudována nejdříve roku 1676, pravděpodobně roku 1677. Je možné, 
že vděčnost za záchranu dítěte byla důvodem toho, že hrabě  
Millesimo se stal donátorem kaple. 

K této události záchrany dítěte se nezřídka omylem vztahuje velký 
oltářní obraz nacházející se na hlavním oltáři farního kostela 
v  Habrech. Představuje jinocha, hraběte Václava Ferdinanda  
Carretto de Millesimo, jak doprovázen svým andělem strážným 
adoruje Svatou rodinu. 

Je to rovněž památka na mimořádnou pomoc shůry, které se mu  
dostalo, ale nikoliv na jeho záchranu po několikadenním bloudění 
lesem. (Je pozoruhodné, že v krátké době se dvakrát ocitl v krajním 
ohrožení života a po dvakráte za velice mimořádných okolností  
vyvázl bez následků.) V tomto případě už nešlo o dítě, nýbrž o jino-
cha. (Na obraze je také jako jinoch vyobrazen.) Neznámo v kolika 
letech upadl do dlouhé, velmi těžké nemoci. Zprávu o tom podává 
současná pamětní kniha farnosti Habry na str. 134. Pisatel tuto 
zprávu končí slovy: „Jak jsem přijal, tak předávám.“

O jakou nemoc šlo, nevíme. Lékaři prý posléze léčbu vzdali jako  
beznadějnou. Ze zprávy je patrno, že pouze občas se probral k vědo-
mí. Situace byla velmi vážná. Nešlo totiž jen o jeho život, ale o samo 
trvání rodu. Byl jediným mužským potomkem. (Měl dvě sestry.)  
Byl posledním mužským potomkem markrabat ze Savony. Jeho  
odchodem by byl millesimovský hraběcí rod vymřel po meči. 

V této lidsky beznadějné situaci zbývala jen pomoc shůry. Úpěnlivě 
o ni prosila matka a ve chvílích, kdy nabýval vědomí, i sám nemoc-
ný. Se sepjatýma rukama prý neustále opakoval slova: Ježíš, Maria, 
Josef. Z  nemoci se podivuhodně uzdravil. Na památku toho dala 
jeho matka namalovat dva stejné obrazy, z nichž jeden je oltářním 
obrazem hlavního oltáře farního kostela v Habrech. Druhý se podle 
uvedené zprávy nacházel v Ronově. 

Že by hraběnka Millesimová dala tento obraz namalovat také pro 
Ronov n. Doubravou, který nevlastnili, se zdá velmi nepravděpo-
dobné. Možná onen obraz v Ronově byl kopií haberského pořízenou 
v době, kdy Millesimové Ronov již vlastnili. Důvod by k tomu měli. 
Už výše bylo uvedeno, že předmětné mimořádné uzdravení bylo pro 
rod krajně významné. Je tedy nasnadě předpokládat, že si rod tuto 
událost uchovával v paměti. 

Pro nás je tato událost významná tím, že podle výroční zprávy zdej-
ší jezuitské rezidence za rok 1683 věnovala toho roku hraběnka  
Millesimová do Lorety stávající oltář. Proč donátorkou oltáře byla 
hraběnka Millesimová a ne hraběcí manželé, si lze vysvětlit tím,  
že existují náznaky, že hrabě Karel Leopold Carretto de Millesimo 
nežil se zdejšími jezuity – správci Lorety – v  nejlepších vztazích. 
V  žádném případě to neznamená, že by neuctíval Pannu Marii  
a že by jí nebyl vděčný za vyslyšení proseb stran záchrany syna. 
Svědčí o tom jeho donátorství Jeníkovské kaple na Svaté cestě.  
Ve výroční zprávě je uvedeno, že tento oltář byl zasvěcen Svaté  
Rodině. Též z   tohoto zasvěcení je patrna zvláštní úcta hraběcí  
rodiny ke Svaté rodině. Zřejmě to bylo současně její poděkování  
Svaté Rodině a Madoně zvlášť za vyslyšení proseb v této záležitosti. 
Je pravděpodobné, že toto věnování nebylo učiněno příliš dlouho  
po onom mimořádném uzdravení a že událost lze datovat těsně před 
rok 1683.

(podle F. Skřivánka)

UPOMÍNKY NA DVOJÍ ZÁCHRANU SYNA 
KARLA LEOPOLDA, HR. CARRETTO DE MILLESIMO
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Domov důchodců Čáslav přijme 
do hlavního pracovního poměru:

Všeobecnou zdravotní sestru bez odborného dohledu

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – laskavý přístup ke starým lidem
 •  Ochotu učit se novým věcem
 •  Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf

číslo 6 / červen 2020



listy@golcuv-jenikov.cz 24

V Golčově Jeníkově se narodil 30. října 1862 malíř Karel Pavlík. Jeho 
rodný dům byl v čp. 151, dnes již je zbourán. Byl vedle budovy  
bývalé první jeníkovské školy Šimona Šanovského. Na této budově 
byla i pamětní deska, která byla později přemístěna do ředitelny  
základní školy. Byl synem chudého vojenského vysloužilce a trafi-
kanta. V útlém dětství se s rodiči přestěhoval do Prahy. Po obecné 
škole se vyučil zlatnictví, lakýrnictví a malířství písma. Poté co se  
u něj projevil malířský talent, vystudoval pražskou malířskou  
akademii. K jeho učitelům patřili Maxmilián Pirner a František 
Sequens. Pavlík úspěšně studium dokončil a stal se tedy akademic-
kým malířem.  

V  následujících letech se věnoval ilustracím pro různé časopisy  
například pro Zlatou Prahu nebo Světozor. Maloval také velké obra-
zy pro výstavy. Byl to například obraz Praxitelovi se zjevuje Venuše 
v roce 1886, Samson a Dalila v roce 1887, Eva v roce 1889 a Otrokář 
pompejánský, který byl největším a nejzajímavějším exponátem  
na výstavě v roce 1888. Obraz Soud Libušin určený pro výstavu  
v roce 1890 bohužel již nedokončil. Zemřel na tehdy nevyléčitelnou 
tuberkulózu 23. dubna 1890 v Praze ve věku 27 let, téměř nepovšim-
nut. Bohužel ani pozdější díla o českém výtvarném umění jej neuvá-
dějí. Karel Pavlík je pohřben na Vyšehradě, v literatuře se o jeho 
hrobu poprvé zmínil Karel Polák v knize „V posvátné půdě Vyše-
hradu“ vydané v Praze v roce 1946. Několik metrů od hrobu Karla 
Hynka Máchy je Pavlíkův hrob spolu s rodinou Mrázkových. Této 
rodině patří horní náhrobek a na desce v dolní části je uvedeno, že  
je zde pohřben Karel Pavlík, akademický malíř narozený v roce 1862 
v Golčově Jeníkově. Připojuji foto významného rodáka pořízené  
Janem Mulačem.

Významnějším i dodnes známějším je další malíř, který se sice  
v Jeníkově nenarodil, ale určitou dobu v katastru Jeníkova bydlel  
a tedy v Jeníkově a okolí žil. Tím byl Adolf Kosárek, který se narodil 
6. ledna 1830 v Herálci u Humpolce. V monografii Evy Reitharové  
se o něm píše: „Když byly malému Adolfovi tři roky, odstěhovali  
se rodiče do Chlumku u Vlkanče na panství Golčův Jeníkov, kde  
se stal otec správcem poplužního dvora. Ve Vlkanči začal chodit 
Adolf Kosárek do školy, od roku 1840 navštěvoval hlavní školu  
v Kutné Hoře.“ Nepochybně strávil v Jeníkově část dětství, i když 
nechodil do jeníkovských škol, a nepochybně v jeho dětství pro něj 
nejbližším městem byl Golčův Jeníkov. Objevují se ale i poznatky  
o tom, že Kosárek žil v centru Golčova Jeníkova. V článku - 22. čísle 
Listů z roku 1993 se uvádí, že žil v domě čp. 131 na Havlíčkově  
náměstí (to se dříve někdy nazývalo Malá strana), o čemž údajně 
svědčí i tabulka umístěná v tomto domě, která uváděla, že zde Adolf 
Kosárek jako dítě žil s otcem a matkou několik let. Tyto údaje ovšem 
nelze ověřit, dům čp. 131, který stál mezi nynějšími domy čp. 130  
a 132, byl již zbourán. Ve svých 14 letech přešel na hospodářskou 
praxi na arcibiskupský statek v Dobřejovicích, ve svých 17 letech  
se stal písařem důchodového úřadu v Rožmitále a od svých 19 let byl 
pak jako písař na správě arcibiskupského statku v Dolních Břeža-
nech. Už v té době vytvořil množství kreseb a skic. Ve 20 letech  
se zapsal na pražskou Akademii. Pak už se plně věnoval malířství  
a účastnil se i pražského kulturního a společenského života. Během 
několika let vytvořil stovku obrazů. Zemřel 30. října 1859 v 29 letech 
na tuberkulózu. Jeho otec jej přežil o několik let a zemřel v roce 1866 
na choleru, jeho matka zemřela pak až v roce 1882. V posledních 
letech před smrtí namaloval řadu velkých obrazů. Sem patří Česká 
krajina, Letní krajina, Krajina s kaplí, Osamělá krajina (Selská  
svatba), Podzimní krajina a další. A jak se uvádí v  Encyklopedii  
českého výtvarného umění: „Vlastně poprvé v dějinách naší malby 
vyjádřil smysl české krajiny. Učinil tak formou syntetickou a monu-
mentální.“ V roce 1871 byly jeho obrazy na retrospektivní výstavě, 
avšak zvláštní výstavy se mu dostalo až v roce 1924. Soubornou  

výstavu Kosárkových děl uspořádala ke stému výročí jeho úmrtí 
Národní galerie až v roce 1959. V tomto roce  vyšla o něm také  
publikace, jejímiž autory byli L. Halasová a V. V. Štech. Na zmíněné 
výstavě byl shromážděn dvojnásobek děl než na první výstavě v roce 
1924. Jeho obrazy se pak objevovaly později již jen na souborných 
výstavách. Několik významných obrazů je ale stále ve sbírkách  
Národní galerie.

LITERATURA:
POCHE Emanuel a kolektiv: Encyklopedie českého výtvarného 
umění, 1975
REITHAROVÁ Eva: Adolf Kosárek, 1984
-K- : Karel Pavlík – figurální malíř, Listy z Golčova Jeníkova, č. 17, 
1992
VTĚLENSKÝ Jiří: Malíř Adolf Kosárek, Listy z Golčova Jeníkova,  
č. 22, 1993  

JUDr. Jaroslav Holý

VÝZNAMNÍ  JENÍKOVŠTÍ  RODÁCI
KAREL  PAVLÍK,  ADOLF  KOSÁREK
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Tak tu máme závěr roku. Byl to zvláštní školní rok. Hlavně jsem rád, 
že nás navždy opustil pan Ježek, a doufám, že v  tomto případě  
to skočí přímo pohádkově: zlo bude potrestáno a dobro zvítězí. 
Máme novou paní ředitelku Mgr. Alenu Víškovou, takže vinšujeme 
moudrost, nadhled, trpělivost a sílu vše zvládnout. 

Největší změnou byla doba koronavirová. Zareagovali jsme, učili 
distančně, bylo to pro všechny nové a nečekané období, děti musely 
pracovat jinak, jejich rodiče to neměli lehké. Psali jsme si s rodiči, 
řešili individuálně nastalé problémy, snažili se vyjít vstříc. Děti 
samy říkaly, že ve škole danou látku pochopí rychleji, protože  
my jim ji vysvětlíme jasně a jednoduše a vybereme z daného tématu 
to důležité. Věřím, že druhá vlna, pokud vůbec bude, nebude zdale-
ka tak výrazná a že se příští rok budeme učit už normálně. 

Jinak obecně – ve znalostech i přístupu dětí a jejich rodičů k distanč-
ní výuce vidím výrazné rozdíly. Někteří se chytají na první dobrou, 
jiní jen zírají. A to neučíme celé třídy. Celkový obraz budeme mít 
snad v září.

Děkuji všem těm z  řad vyučujících, technických pracovníků, dětí, 
rodičů, vedení školy i města, kteří pomohli, abychom jako škola  
obstáli ve zkoušce, které nám doba koronavirová přichystala. 

Takže si, milé děti, užijte prázdniny, opatrujte se, ať se vám nic  
nestane, a těšíme se na vás opět v září. 

M. Zezula

Z NAŠÍ ŠKOLY

číslo 6 / červen 2020
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PITBIKE
SHOP

WWW.DALFOSRACING.CZ
P I T B I K E ,  D O P L Ň K Y ,  N Á H R A D N Í  D Í L Y ,  S E R V I S

DALFOS s.r.o., Libenice 44, 280 02 Kolín, +420 721 020 767, dalfosmoto@seznam.cz

Vyber si pita u nás a dostaneš k motorce 
ZDARMA měřič motohodin a 1 l oleje.

M O T O  P R O  D Ě T I  I  D O S P Ě L É


